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Đvodn²k                                                                                                           Ing. Milan DanŊk 

 

    V prŢbŊhu minulĨch nŊkolika mŊs²cŢ se zamĨġl²m nad dvŊma ot§zkami ï je lepġ² m²t 

ļasopis pŚ²snŊ vŊdeck®ho zamŊŚen², nebo sp²ġe zamŊŚen² informaļn²ho a popul§rnŊ 

nauļn®ho. Pro prvn² smŊr hovoŚ² to, ģe v takov®m ļasopise najdu pŚ²snŊ vŊdeck® n§zory, 

podloģen® pŚesnĨmi historickĨmi daty, kter® je moģno si ovŊŚit podle archivn²ch materi§lŢ, 

tedy pŚ²mo u origin§ln²ch listin. Jeho nevĨhodou je to, ģe je psanĨ suchĨm vŊdeckĨm jazykem, 

tedy pro vŊtġinu ļten§ŚŢ jsou nez§ģivn®, moģn§ i ġpatnŊ ļiteln®. JistŊ zaj²mav® ale é  

    DruhĨ smŊr zamŊŚen² ï popul§rnŊ nauļnĨ se od prvnŊ popsan®ho liġ² v tom, ģe mus² 

dodrģovat urļit§ pravidla, ļten§Ś se v nŊm dozv² to podstatn®, ale psan® ļtivŊjġ² formou, tedy 

ne suchĨm vŊdeckĨm jazykem. A nav²c tato forma jeġtŊ dovoluje zaŚadit i ļl§nky, kter® by asi 

v pŚ²snŊ vŊdeck®m ļasopise Ăkazily dojemñ. Pro mne a pro lidi, kteŚ² jsou kolem mne, je 

urļitŊ rozhodov§n² o tom, jakĨm smŊrem se v budoucnosti bude ub²rat JihoļeskĨ Herold 

nadm²ru jasn® ï samozŚejmŊ si vybereme tu druhou, ļtivŊjġ², z§bavnŊjġ² formu, kter§ pŚit§hne 

podstatnŊ v²ce ļten§ŚŢ a kde se tito ļten§Śi dozv² vŊdecky  podloģen® ¼daje doplnŊn® 

zaj²mavostmi a informacemi pro nŊ pŚijatelnŊjġ² formou.  

    Moģn§ se v tomto okamģiku budete pt§t, proļ vlastnŊ jsem si tyto dvŊ ot§zky pokl§dal. Je to 

velice jednoduch®. PŚivedl mne na to ļl§nek, ļi sp²ġe z§pisy z jedn§n² valn® hromady naġ² 

spoleļnosti, aŠ uģ z tohoto, tak i minul®ho roku, ale i debata, kterou jsme mŊli s panem 

pŚedsedou v bŚeznu letoġn²ho roku pŚi jeho n§vġtŊvŊ v ĻeskĨch BudŊjovic²ch. Kdo na n² tehdy 

byl pŚ²tomen, jistŊ v² o co vlastnŊ ġlo. Probl®m jsme potom prob²rali i na jedn§n² veden² naġ² 

poboļky a tak® v ġirġ²m okruhu pŚi n§vġtŊvŊ u pana Milece. Jako z§kladn² informace k tomuto 

probl®mu n§m slouģily hlavnŊ ohlasy, kter® se k n§m postupnŊ dost§vaj² z rŢznĨch zdrojŢ. 

Vġechny, aŠ uģ se jednalo o ¼stn² hodnocen² ļlenŢ naġ² poboļky, pŚ²padnŊ i od ļlenŢ ĻGHSP 

z Prahy a ostatn²ch poboļek po cel® republice, tedy aģ na p§r odm²tavĨch byly pŚ²zniv® ï 

hodnocen² ze strany naġich ļten§ŚŢ n§m uk§zalo, ģe jsme se vydali tou spr§vnou cestou. 

Dokonce jiģ nŊkolik ļten§ŚŢ mimo JihoļeskĨ kraj a tedy mimo naġi poboļku projevilo z§jem , 

ģe by r§di n§ġ ļasopis odb²rali pravidelnŊ, a ģe jsou dokonce ochotni uhradit i n§klady na 

jeho z²sk§n². A tato situace mi znovu vnukla n§pad, navrhnout veden² naġ² spoleļnosti 

kompromisn² Śeġen². Proļ by napŚ²klad nemohl bĨt vyd§v§n souļasnŊ ļasopis GHL, kterĨ by 

zastupoval prvn² smŊr ï tedy pŚ²snŊ vŊdecky zamŊŚenĨ ļasopis s odbornĨmi statŊmi, a jako 

jeho pŚ²loha ļasopis, kterĨ by postupoval druhĨm zpŢsobem a souļasnŊ by mohl bĨt jakĨmsi 

zrcadlem ģivota spoleļnosti a jej²ch  poboļek. TakovĨ ĂĻeskĨ Heroldñ, ve kter®m by bylo 

m²sto pro pŚisp²vatele, kteŚ² zat²m nemaj² vyġġ² c²le a ambice v publikov§n², neģ je prost® 

sdŊlen² ģe existuj² a pŚ²padnŊ maj² k dispozici nŊjak® pro n§s zaj²mav® informace. Mysl²m si, 

ģe pro tyto zaļ²naj²c² badatele by to byla velice zaj²mav§ moģnost uk§zat n§m vġem ostatn²m, 

co vlastnŊ dok§ģ². A v takov®mto ļasopise by byla moģnost upozornit ostatn² na nŊjakou 

zaj²mavou publikaci, kter§ byla vyd§na. NemŊlo by se jednat o obs§hlou recenzi na nŊkolik 

str§nek, jak jsme to mohli vidŊt v posledn²ch ļ²slech GHL, ale o prost® upozornŊn² na 5 ï 6 

Ś§dk§ch se jm®nem autora, n§zvem, vydavatelem, cenou a pŚ²padnŊ adresou, kde je moģno 

tuto publikaci z²skat.    

    Nechci V§s unavovat obs§hlĨm popisov§n²m n§vrhŢ, co vġechno bych si pŚedstavoval, ale 

beru tuto str§nku jako impuls, podnŊt k jedn§n² naġich z§stupcŢ s redakļn² radou GHL. 

Douf§m, ģe si tŊchto p§r Ś§dek pŚeļte jiģ zm²nŊn§ redakļn² rada a bude na nŊ odpov²daj²c²m 

zpŢsobem reagovat. Jestliģe m§ nŊkdo chuŠ na tyto Ś§dky reagovat, pos²lejte pros²m sv® 

pŚ²spŊvky na naġ² kontaktn² adresu.     

    A vzhledem k tomu, ģe se jiģ bl²ģ² dalġ² vĨznamn® sv§tky V§m pŚeji mnoho ġtŊst², zdrav² a 

spokojenosti po zbytek tohoto roku i pro rok pŚ²ġt² za sebe i za veden² naġ² poboļky. 

 

Vesel® V§noce a ġŠastnĨ NovĨ rok. 
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Paulina Karolina Iris ze Schwarzenbergu                                      F.J.Ļapek, V§clav Vondra 

 

    Rodina kn²ģat ze Schwarzenbergu pŊstovala kresl²Śsk® a mal²Śsk® umŊn² po stalet². Na 

z§mku Schwarzenberg v NŊmecku mŊl jiģ hrabŊ Wolfgang Jakub (+1618 ) zvl§ġtn² mal²Śskou 

svŊtnici. Zvl§ġŠ horlivŊ bylo toto umŊn² pŊstov§no v druh® polovinŊ a ke konci 18.stolet² a na 

zaļ§tku 19.stolet² . Kreslili snad  vġichni mlad² princov® a princezny, napŚ²klad dŊti kn²ģete     

Jana ze Schwarzenbergu ( 1742ï1789 ): Karel ( 1771-1820 ) a jeho bratr Arnoġt ( + 1821 ), 

sestry Marie Karolina ( + 1821 ), Marie AlģbŊta ( 1778 ï 1791 ) i Eleonora Ģofie ( 1783 ï 

1846 ). Po t®to se zachovala v rodinn®m archivu kniha n§ļrtkŢ s pohledy    

schwarzenberskĨch statkŢ. UmŊleck® vĨtvory SchwarzenbergŢ jsou zejm®na na z§mku 

v Ļesk®m KrumlovŊ. 

    UmŊleckĨ vŊhlas z²skala zejm®na Paulina Karolina Iris Schwarzenbergov§. Otcem   

princezny byl Luis Engelbert, v®voda z Ahrenbergu, matkou Luisa Antonie Pavl²na, 

v®vodkynŊ z Brancas ï Willars. Princezna se narodila 2.9.1774 na z§mku Heverl® u Bruselu. 

Tam proģila sv® dŊtstv² a byla vychov§na prof. Nickem Wilderem. 

    Ve svĨch dvaceti letech se vdala 25.z§Ś² 

1794 na sv®m rodn®m z§mku Heverl® za 

kn²ģete Josefa Jana Nepomuka 

Schwarzenberga. Ten se narodil 

27.ļervna 1769 ve V²dni, takģe byl o  5 let 

starġ² neģ nevŊsta. Sotva dvacetiletĨ se 

ujal roku 1789 schwarzenbersk®ho panstv² 

v  dobŊ, kdy se na politick®m nebi 

schylovalo k velkĨm ud§lostem, 

k francouzsk® revoluci a k dlouholetĨm 

napoleonskĨm v§lk§m. Kn²ģe nepŚij²mal 

st§tn²ch ¼ŚadŢ, ale pŚedevġ²m     peļoval o 

schwarzenbersk® hospodaŚen², zlepġoval 

administrativu, dal prokopat zn§m® 

schwarzenbersk® kan§ly na ĠumavŊ, 

v roce 1801 otevŚel v Ļesk®m KrumlovŊ 

prvn² zemŊdŊlskou akademii. Velk® 

panstv² orlick® postoupil roku 1802 sv®mu 

mladġ²mu bratru Karlovi, ļ²mģ vznikly dvŊ 

schwarzenbersk® vŊtve. V z§Ś² 1833 byl po 

nadġen®m pŚijet² v Lovosic²ch ranŊn 

mrtvic² a zemŚel na Hlubok® 19.12.1833. 

    Kn²ģe Josef mŊl za patn§ct let 

manģelstv² s Paulinou 9 dŊt², z nichģ 

vġechny se doģily dospŊlosti. 

1. Marie Eleonora ( 1796 ï 1848 v Praze 

) vstoupila do manģelstv² s kn²ģetem a 

marġ§lem Windischgrªtzem, byla 

zastŚelena pŚi nepokoj²ch v Praze 

2. Marie Paulina ( 1798 ï 1821 ) se vdala za kn²ģete Schºnburg ï Hartensteina. ObŊ sestry 

dovednŊ zobrazily v ŚadŊ tuġovĨch a kŚ²dovĨch kreseb mnoho ġlechtickĨch pŚ²buznĨch, 

¼Śedn²kŢ a sluģebn²kŢ 

3. Jan Adolf II. ( 1799 ï 1888 ) si vzal  za manģelku Eleonoru z Lichtensteinu a byl dŊdicem 

krumlovsk®ho panstv² 

4. Felix ( 1800 ï 1852 ) pozdŊjġ² st§tn²k a rakouskĨ ministerskĨ pŚedseda 

 
Paolina Karolina Iris ze Schwarzenbergu 
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5. Ludvika Eleonora ( 1803 ï 1884 ) se provdala roku 1823 po smrti sv® sestry Marie 

Pauliny za sv®ho ġvagra Schºnburg ï Hartensteina  

6. Marie Mathilda ( 1804 ï 1886 ) zŢstala po celĨ ģivot svobodn§ 

7. Karolina ( 1806 ï 1875 ) provdala se za Ferdinanda z Brezenheimu 

8. Marie Anna Berta ( 1807 ï 1883 ) provdan§ za kn²ģete Augusta Lobkowicze 

9. BedŚich ( 1809 ï 1885 ) se pozdŊji stal kardin§lem 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    Jejich matka Paulina z Ahrenbergu byla od svĨch mladĨch let vychov§v§na v PaŚ²ģi. Zde 

byla v kontaktu s mal²Śi Antoniem von Klewerbergem a vl§mskĨm krajin§Śem Bernardem 

Augustinem Ridderboschem a jeho sestrou Janou Frantiġkou. Jako jeden z jej²ch prvn²ch 

uļitelŢ byl tak® zaznamen§n  Antoan Josef Cardon, krajin§Ś a dvorn² portr®tista. Od nŊho si 

vypŢjļovala mal²Śsk® potŚeby, ale hlavn²m jej²m uļitelem tehdy byl  J.B. Waghemann, pod 

jehoģ veden²m studovala mal²Śstv² v roce  1792 ï 94. Dle di§Śe, uloģen®m dnes v archivu 

v Ļesk®m KrumlovŊ, navġt²vila roku 1787 portr®tisty L.Davida a Fr.Lagremma. 

    Po sŔatku s Josefem Schwarzenbergem ovlivŔovala vĨtvarnĨm umŊn²m celĨ 

schwarzenberskĨ rod, hlavnŊ sv® dŊti. U profesora v²deŔsk® Akademie vĨtvarnĨch umŊn² 

J.Dreschlera byly uloģeny jej² grafick® pr§ce a tak® uģitkov§ keramika spoleļnŊ s nŊkterĨmi 

pracemi a olejomalbami od jej²ho posledn²ho uļitele Frantiġka Runka. 

    Princezna Paulina byla nejen velkou milovnic² kr§snĨch umŊn², sama s velkĨm zdarem 

vl§dla ġtŊtcem, rydlem a zabĨvala se i keramikou. O pravdŊpodobnosti  jej² podoby na z§mku 

Hlubok§ svŊdļ² i dvojportr®t manģelŢ ze Schwarzenbergu, uloģenĨ na z§mku Heverl® v Belgii 

a ve V²dni. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    V lednu a bŚeznu 1802 absolvovala nŊkolik lekc² u mal²Śe  Jana Steigera, ve stejn®m roce 

kresbu u Jakuba Flerka a dvorn²ho rytce Estel®zyho. VŢbec nejvŊtġ² vliv na ni mŊl Frantiġek 

Runk, byl pro Paulinu vĨbornĨm uļitelem a inform§torem. Cel§ Śada ļeskĨch rytin Pauliny je 

dŊl§na podle vzoru jeho prac². Frantiġek Ferdinand Runk se narodil 14.10.1764 ve Freiburgu 

 
Z§mek Hlubok§ nad Vltavou 

 
KarlŢv Hr§dek u Purkarce 

 
D²vļ² k§men nad Śekou Vltavou 

 
V²tkŢv K§men u Sv.Tom§ġe 
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v Breisgau, B§densko ï W¿rtenbersko a zesnul 4.12.1834 v Neuwaldeggu u V²dnŊ. Jeho otec 

byl pekaŚ a vlastnil ve Freiburgu dŢm ĂU malĨch lososŢñ. Runk mŊl jeġtŊ sourozence, sestru 

Marii Agatu ( *1763 ) a dva bratry ï dvojļata ( *1769 ). Runk kupoval pro Paulinu v PaŚ²ģi 

vġechny mal²Śsk® potŚeby a ryteck® pomŢcky a na jeho radu si koupila roku 1807 i tiskaŚskĨ 

lis. Runk byl od roku 1787 ve schwarzenberskĨch sluģb§ch a jako jejich dvorn² mal²Ś zŢstal aģ 

do konce sv®ho ģivota. Tak® jeho postihla smrt jeho ģaļky tvrdĨm zpŢsobem. 

    Koncem ġedes§tĨch let uspoŚ§dal Pam§tkovĨ ¼Śad v ĻeskĨch BudŊjovic²ch vĨstavu prac² 

F.F.Runka, olejomalby, akvarely z moģnĨch a dostupnĨch materi§lŢ a z§pŢjļek. Ļ§st leptŢ a 

mŊdirytin princezny Pauliny je shodn§ s obrazy F.F.Runka, ale i dalġ² krajin§Śsk§ d²la 

z Rakouska byla pŚedlohou k jej² tvorbŊ. VŊtġina RunkovĨch prac² je uloģena po 

schwarzenberskĨch z§meckĨch galeri²ch v Ļech§ch, v Rakousku, B§densku ï W¿rtenbersku , 

ve sb²rk§ch akademie vĨtvarnĨch prac² ve Freiburgu. Ve V²dni je ve sb²rk§ch Akademie 

umŊn² uloģena cel§ Śada jeho zaj²mavĨch kreseb nejstarġ²ho zpodobnŊn² jihoļeskĨch 

vesnickĨch krojŢ z roku 1810 hlavnŊ z Blat, BudŊjovicka, TŚeboŔska a Doudlebska ( 

invent§rn² ļ²sla 11 621 ï 11 640 ). Mnoho RunkovĨch obrazŢ je uloģeno na veŚejnosti 

nepŚ²stupnĨch m²stech.  Ve St§tn²m oblastn²m archivu v Ļesk®m KrumlovŊ je uloģena sb²rka 

kolorovanĨch kreseb princezny Pauliny. Byla rozenou grafiļkou, jej² mŊdirytiny a lepty 

vyjadŚuj² vŚelĨ vztah k pŚ²rodŊ, jakĨ byl typickĨ pro romantismus. Na jej²ch rytin§ch vid²me 

nejen tehdejġ² podobu architektury ( Hlubok§, Postoloprty, ĻeskĨ Krumlov ), ale tak® jej² 

obl²benĨ n§mŊt ï hradn² zŚ²ceniny ( KarlŢv Hr§dek, D²vļ² K§men, Helfenburk, hrad Pravda u 

Citolib a mnoh® dalġ² ). Architektura je doplnŊna postavami, tehdejġ² realitou ï vory, lodn² 

pŚeprava, povozy, koļ§ry atd. V roce 1804  vydala ġestn§ct pohledŢ na schwarzenbersk§ 

panstv² pod n§zvem ĂSeize vues des terres en Boheme du Prinze de Schwarzenberg grav®es § 

lËeauforte par la Princesse Pauline Schwarzenbergñ. Dalġ² jej² sb²rka pohledŢ vyġla roku 

1805 pod n§zvem ĂCahier de vues de Bohemeñ. 

    Nel²tostnĨ osud pŚerval jej² ģivot nejbolestivŊjġ²m zpŢsobem. KnŊģna Paulina dlela roku 

1810 s kn²ģetem v PaŚ²ģi, kde poŚ§dal 1.ļervence poln² marġ§l Karel Schwarzenberg jako 

rakouskĨ vyslanec skvŊlĨ ples na poļest sŔatku Napoleona s arciv®vodkyn² Mari² Luisou, 

dcerou posledn²ho c²saŚe nŊmeck® Ś²ġe ( zanikla v roce 1806 ) Frantiġka II. Habsbursk®ho. 

Kdyģ ruġn® vesel², jehoģ se c²saŚġt² manģel® tak® z¼ļastnili dostoupilo vrcholu, vzŔaly se 

l§tkov® dekorace, a v kr§tk® chv²li i celĨ s§l zbudovanĨ ze dŚeva st§l v plamenech. KnŊģna 

Paulina, vidouc svou dvan§ctiletou dceru Marii Paulinu v hoŚ²c²m s§le mezi tanļ²c²mi, 

posp²ġila k n², aby ji vyvedla z plamenŢ. Jiģ byly obŊ u vĨchodu, kdyģ hoŚ²c² tr§m padl mezi 

nŊ. Dcera byla zachr§nŊna, ale matka nalezla smrt v plamenech. Jen podle ġperkŢ bylo moģno 

naz²tŚ² ve sp§leniġti moģno identifikovat jej² ohoŚel® tŊlo. 
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Spravedlnost a soudnictv² v ĻeskĨch BudŊjovic²ch                                 prof. Rainhold Huyer 

 

Text prof. Rainholda Huyera ĂAus alt Budweisñ z r.1912 pŚeloģil Frantiġek Josef Ļapek v r. 

1983. 

S O U D N I C T V ĉ 

    Ke starġ²m budŊjovickĨm kr§lovskĨm privilegi²m pŚibylo 22. srpna r. 1381 dalġ². Kr§l 

V§clav IV. udŊlil hrdeln² pr§vo i mŊstu BudŊjovicŢm. PŚibliģnŊ v t®ģe dobŊ dovolil zav®st 

hrdeln² soudnictv² tak® Plzni, LitomŊŚic²m, Kol²nu, KlatovŢm, MŊln²ku, StŚ²bru a Vysok®mu 

MĨtu. MŊstskĨ stav tak vĨznamnŊ z²skal na dŢleģitosti, protoģe jeho z§stupci byli pŚijati mezi - 

dnes bychom asi Śekli - krajsk® soudce. Konġelsk® soudy byly tedy zmocnŊny soudit ruġitele 

poŚ§dkŢ tak jako doposud pouze vrchnost. Podle velikosti provinŊn² mohly vyn®st a prov®st i 

rozsudek smrti. Pokud se odsouzenec k smrti odvolal, byl nejvyġġ²m soudcem kr§l a jeho 

rozhodnut² mŊlo koneļnou platnost. PŚi sporech neosedlĨch, t.j. ciz²ch mŊġŠanŢ, poddanĨch a 

tak® pŚi jedn§n²ch cechovn²ch, pŚenesl kr§l sv® pr§vo na podkomoŚ²ho nebo jeho z§stupce - 

dvorn²ho sud²ho - a ti pak vedli procesy osobnŊ. 

    Pravomoc kr§lovskĨch mŊst rozġ²Śil a upravil jiģ Jan LucemburskĨ v r. 1330. Od t® doby 

mohla mŊsta potrestat ml§dence, kteŚ² vedli nepoŚ§dnĨ ģivot nebo si bez vŊdom² starġ²ch 

pŢjļovali pen²ze.NapŚ. ģ§dnĨ mŊġŠan ļesk®ho kr§lovstv² nesmŊl bĨt postaven pŚed duchovn² 

soud. PŚ²padn® spory mezi duchovn²mi a mŊġŠany Śeġil praģskĨ arcibiskup nebo jeho 

z§stupce. SvŊtsk® ģaloby proti mŊġŠanŢm se Śeġily pŚed soudem toho mŊsta, ve kter®m mŊl 

mŊġŠan sv® bydliġtŊ. Jan LucemburskĨ rovnŊģ naŚ²dil, ģe mŊġŠan, kterĨ spravuje svŢj majetek 

nejm®nŊ tŚi a pŢl roku, mohl poģ§dat, aby byl souzen pŚed zemskĨm soudem. K soudu mohl 

bĨt pohn§n mŊġŠan pouze od pŚ²sluġn®ho sv®ho mŊstsk®ho soudu. 

    V nŊkterĨch mŊstech se postupem doby 

stalo zvykem, ģe pŚ²seģn² soudci (t.j. 

soudci vykon§vaj²c² svŢj ¼Śad pod 

pŚ²sahou) zŢst§vali ve svĨch funkc²ch 

dlouh§ l®ta. VyplĨvaly z toho rŢzn® 

nesv§ry. Stalo se tak i v BudŊjovic²ch, kdy 

o nestrannosti pŚ²seģnĨch soudcŢ byly tak 

siln® pochyby, ģe bŊhem jedn§n² pŚed 

mŊstskĨm soudem byl jeden soudce zabit a 

dalġ² zranŊni. MŊġŠan® Konr§d Eberlin a 

Fridl²n si stŊģovali pŚ²mo kr§li V§clavu II. 

Ten okamģitŊ povŊŚil sv®ho podkomoŚ²ho 

Purkarta z Magdeburku, aby se dostavil 

osobnŊ do BudŊjovic a tento dosud 

neslĨchanĨ pŚ²pad dŢkladnŊ vyġetŚil. Jako 

jednu z pŚ²ļin tohoto incidentu vidŊl kr§l v 

tom, ģe pŚ²seģn² soudci byli uģ dlouho ve 

svĨch ¼Śadech a tak dalġ²m ¼kolem 

Purkarta z Magdeburku bylo odvolat 

st§vaj²c² a jmenovat nov® soudce, jejichģ 

prvoŚadĨm pŚedpokladem pro vĨkon 

¼Śadu by byla spravedlnost. 

    Karel IV., kter®mu mŊġŠanstvo vdŊļ² za rozvoj sv®ho vlivu, pŚi pobytu v BudŊjovic²ch 4. 2. 

1351 udŊlil mezi jinĨm mŊġŠanŢm pr§vo zatĨkat sv® dluģn²ky, pokud je dostihnou v obvodu 

mŊsta a ponechat je ve vazbŊ tak dlouho, dokud svŢj dluh nesplat². Toto pr§vo se vztahovalo 

na tuzemce a to i na ġlechtice a vladyky. Kr§l se v tomto privilegiu tak® poprv® zcela jasnŊ 

vyj§dŚil, ģe ģ§dnĨ nesm² ģalovat budŊjovick® mŊġŠany u jin®ho soudu, neģ u jejich vlastn²ho. 

 
 
Zased§n² zemsk®ho soudu v 16.stolet² 

Dobov§ ilustrace 
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PozdŊji dostaly BudŊjovice dalġ² pr§vo a sice zatknout a zabavit zboģ² vġem, kteŚ² se chtŊli 

vyhnout placen² povolen®ho ungeltu (cla) minut²m mŊsta. Tohoto pr§va vyuģili budŊjoviļt² 

pozdŊji ve svĨch mnohĨch sporech se sousedy. ZatĨkali ļetn® takov® Ăobj²ģdŊļeñ 

prostŚednictv²m st§lĨch hl²dek. D§le pŚepustil Karel IV. budŊjovickĨm pr§vo od¼mrti a 

dovolil, aby mŊġŠan® mohli svobodnŊ kġaftovati se svĨm majetkem, tedy odk§zati ho komu 

chtŊli, a tak® ho prodat nebo zastavit. V pŚ²padŊ, ģe zemŚelĨ nemŊl pŚ²m®ho dŊdice a 

nezanechal z§vŊŠ, pŚeġel jeho majetek na nejbliģġ²ho pokrevn²ho pŚ²buzn®ho muģsk®ho nebo 

ģensk®ho pohlav². Kr§l V§clav IV. a pozdŊjġ² panovn²ci mŊġŠanŢm tato privilegia ponechali a 

d§le je rozġ²Śili. 

    PŚi mŊstskĨch soudn²ch rozhodov§n²ch byl zprvu dŊdiļnĨ rycht§Ś nebo jeho z§stupce 

st§lĨm pŚedsedou konġelsk®ho soudu. Dalġ² konġel® (pŚ²seģn² ļlenov® mŊstsk® rady) se stŚ²dali 

a kaģdĨ mŊs²c vģdy jeden z nich byl purkmistrem (starostou).PozdŊji pŚeġlo pr§vo dŊdiļnĨch 

rycht§ŚŢ z rodiny KlaricŢ v cel®m rozsahu na mŊsto. Nejvyġġ²m ¼Śedn²kem, resp. soudcem se 

pak stal prvn² (prim§tor) z dvan§cti radn²ch p§nŢ a zŢstalo zvykem, ģe se ostatn² konġel® po 

mŊs²ci stŚ²dali v ¼Śadu purkmistra. DŊdiļnĨ rycht§Ś bĨval nejvlivnŊjġ² osobnost² mŊsta, 

zat²mco rycht§Ś, kter®ho si volilo ze sv®ho stŚedu mŊġŠanstvo, byl ¼Śedn²k zcela podŚ²zenĨ 

mŊstsk® radŊ, i kdyģ st§l mimo ni. Rada se svĨm prim§torem tvoŚila vrchn² ¼Śad. MŊstskĨ 

rycht§Ś rozhodoval v soukromĨch pr§vn²ch z§leģitostech, kter® nemŊly vŊtġ² veŚejnĨ vĨznam. 

Proti jeho rozhodnut² bylo moģno odvolat se u mŊstsk® rady. Rycht§Ś byl zosobnŊn²m 

exekutivy mŊstsk® rady, podl®hal mu policejn² dozor ve mŊstŊ. Dohl²ģel na poŚ§dek a klid ve 

mŊstŊ, bezpeļnost mŊġŠanŢ, ļistotu mŊsta, dodrģov§n² trģn²ho poŚ§dku a mravnostn² 

pŚestupky. Prov§dŊl zatĨk§n² osob a byl povinen spolu se svou ļeled² konat noļn² obhl²dky 

mŊsta, aby zamezil kr§deģ²m a jinĨm nepŚ²stojnostem. Pod jeho dohledem bylo mŊstsk® vŊzen² 

i s jeho Ăobyvateliñ, nech§val pŚedv§dŊt zatļen® zloļince a jeho povinnost² bylo doprov§zet 

odsouzence k smrti z vŊzen² na popraviġtŊ. PŚi ¼trpnĨch vĨsleġ²ch kladl ot§zky muļenĨm 

osob§m, dohl²ģel na zpŢsob a stupeŔ tortury a d§val zapisovat vĨpovŊdi muļenĨch tzv. 

krevn²m p²saŚem (hrdeln² pr§vo bylo nazĨv§no tak® krevn²m pr§vem). PŚi n§stupu do funkce  

mu byla pŚed§na rycht§Śsk§ peļeŠ a rycht§ŚskĨ meļ jako symbol jeho moci. Od sv®ho   

pŚedchŢdce pŚevzal mŊrn§ z§vaģ², loket vyrobenĨ ze ģeleza, dŚevŊn§ mŊŚidla dutĨch mŊr,   

kl²ļe od vŊģ² a znamen², kterĨmi oznaļoval ģebr§ky. Byl povinen dohl²ģet na to, aby po dobu   

kon§n² bohosluģeb byly zavŚeny vġechny hostince, a to zejm®na v 16.stolet², kdy se do 

BudŊjovic ġ²Śilo protestantsk® uļen².  Z§znamy o sv® ļinnosti byl povinen uv§dŊt do tzv. 

rycht§Śsk® knihy. 

    Rycht§Ś byl velmi zamŊstnanĨ ļlovŊk a tak® velmi nen§vidŊnĨ, na kter®ho si ļasto  

jednotliv® ģalovan® strany stŊģovaly, nŊkdy aģ ke kr§li. Pokud to doġlo aģ tak daleko, st§la 

ovġem mŊstsk§ rada vģdy na stranŊ rycht§Śe a obhajovala ho. 

    U rycht§Śe se vģdy pŚedpokl§dala alespoŔ z§kladn² znalost mŊstsk®ho pr§va a zvyklostn²ch  

pr§v. U konġelŢ ani pŚ²seģnĨch nikoliv. Poļet konġelŢ byl vġude stejnĨ. V BudŊjovic²ch st§l v 

ļele dvan§ctiļlenn®ho konġelsk®ho soudu aģ do poloviny 15.stolet² dŊdiļnĨ rycht§Ś. Tato  

rada  byla  zprvu kaģdoroļnŊ obnovov§na. ObmŊnu rady prov§dŊl kr§lovskĨ podkomoŚ² nebo 

nejvyġġ² dvorn² sud² a vyhotovil o tom z§pis. Uģ v dobŊ husitskĨch bouŚ² se nedodrģovalo 

naŚ²zen² o kaģdoroļn²m obnovov§n² rady. V 17. stolet², v dobŊ tŚicetilet® v§lky, se jmenov§n² 

nov® rady dŊlo po dvou aģ tŚech letech a v 18. stolet² zŢst§vala rada ve stejn®m sloģen² 5 - 6 

let. Konġel® byli vyb²r§ni z Śad nejpŚednŊjġ²ch mŊstskĨch patricijskĨch rodin. PatŚili nejļastŊji 

k obchodn²mu stavu nebo k cechu souken²kŢ ļi Śezn²kŢ. Urļit§ Śemesla byla povaģov§na za 

m®nŊcenn§, napŚ. krejļ², l§zeŔġt², barv²Śi nebo kov§Śi byli pŢvodnŊ z volby vylouļeni. Naproti 

tomu umŊleļt² Śemesln²ci jako zlatotepci, zbroj²Śi a platn®Śi, pokud se jednalo o osedl® 

mŊġŠany, mohli bĨt do rady voleni. V prŢbŊhu 16. stolet² sice byla moģnost zvolen² do rady 

otevŚena pro vġechna Śemesla, ovġem odstupuj²c² rada mŊla na volby nov® rady znaļnĨ vliv, 

takģe bez jej²ho souhlasu byl novĨ mŊġŠan povol§n do rady jen velmi zŚ²dka. Odstupuj²c² 
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pŚ²seģn² ļlenov® rady byli vŊtġinou zvoleni znovu a tak se i v BudŊjovic²ch vyskytli pŚ²seģn² 

ļlenov® rady, kteŚ² svŢj ¼Śad zast§vali aģ do konce ģivota. 

    Pro neschopnost vyŚizovat rozs§hlou hospod§Śskou agendu tĨkaj²c² se pivovarŢ, hornictv², 

spr§vy mŊstskĨch mlĨnŢ a cihelen, v§penic, dan², rybn²kŢ a lesŢ, ġkolstv² atd. byla v r. 1531 

rada rozġ²Śena z pŢvodn²ch dvan§cti ļlenŢ na dvacetļtyŚi. NovĨch dvan§ct ļlenŢ bylo 

nazĨv§no vnŊjġ² radou a ļlenstv² v n² bylo pŚedstupnŊm pro pŚijet² mezi radn² p§ny vnitŚn² 

rady (seniores - sen§tory). Pro konġelskĨ ¼Śad, jak jiģ bylo Śeļeno, nebylo poģadov§no ģ§dn® 

zvl§ġtn² vzdŊl§n². Staļil mŊġŠanskĨ pŢvod a pŚirozenĨ cit pro spravedlnost, aby konġel® mohli 

pom§hat podkomoŚ²mu nebo dŊdiļn®mu rycht§Śi vyn®st rozsudek. Ve zvl§ġŠ sloģitĨch 

pŚ²padech se obraceli na starġ² ļleny konġelsk®ho ¼Śadu o informace a radu vŊtġinou do 

Prahy, neboŠ tehdejġ² rozhodov§n² se dŊlo zpravidla podle vġeobecn®ho zvyklostn²ho pr§va. 

Kdyģ se pozdŊji dostal do ļela mŊstsk® rady prim§tor, kvalitativnŊ se zmŊnilo jej² sloģen². 

Ļleny rady bĨvali starġ² mŊġŠan® poģ²vaj²c² vġeobecn® dŢvŊry a maj²c² pŚehled o mŊstskĨch 

pomŊrech a d§le byli do rady povol§ni odborn²ci, jako magistŚi univerzit a jinak studovan² 

muģi do funkc² mŊstskĨch p²saŚŢ a not§ŚŢ, d§le t®ģ l®kaŚi a apatyk§Śi - mŊstġt² fyzici. 

Prim§toŚi vykon§vali svŢj zodpovŊdnĨ ¼kol velmi dlouho. NapŚ. Joannes Cometa v letech 

1637 - 1648, JiŚ²k Hartl s pŚest§vkami 29 let ļi Don§tus Praegent v letech 1730 - 1744, 

Maty§ġ Josef Walisch od r. 1761 do sv® smrti v r.1770. 

 

K A T   A   K A T O V N A 

    Spolu s pr§vem hrdeln²ho soudu byl do BudŊjovic dosazen tak® kat. Jeho ļinnost nebyla 

omezena pouze na mŊsto a jeho bezprostŚedn² okol², ale slouģil tak® panstv² zlatokorunsk®ho 

opata, hlubock®mu a zv²kovsk®mu purkrab²mu a mŊstŢm P²sku, VodŔanŢm, Prachatic²m, 

Vimperku, Netolic²m a Liġovu a to na z§kladŊ majest§tu kr§le V§clava IV. ze dne 13. ļervna 

1406. Tato mŊsta a panstv² byla povinna pos²lat kaģdoroļnŊ BudŊjovicŢm Ăpomocñ. Pro 

popravy ve zm²nŊnĨch oblastech byl budŊjovickĨ popravļ² vyhled§v§n jeġtŊ v 18. stolet².  

    Dochovala se cel§ Śada p²semnĨch poģadavkŢ na zasl§n² kata k proveden² trestu smrti nebo 

jin®mu potrest§n². Tak  12. ļervna 1476 byl poģadov§n kat sobŊslavskĨmi, ale budŊjovick§ 

mŊstsk§ rada ho nemohla vyslat, protoģe sama potŚebovala jeho sluģeb. Jan ĻabelickĨ ze 

Soutic, sezen²m v TĨnŊ n.Vlt. poģadoval kata 18. z§Ś² 1483 a 12. dubna 1490 mŊstsk§ rada v 

JindŚichovŊ Hradci. V kvŊtnu r. 1494 podŊkovali prachatiļt² za jeho pŚenech§n² a sdŊluj², ģe 

katovi zaplatili dle odpov²daj²c²ho zemsk®ho poŚ§dku za popraven² prvn²ho zloļince dvŊ kopy 

a za kaģd®ho ze dvou zbĨvaj²c²ch po jedn® kopŊ. Dne 9. kvŊtna 1723 p²ġe p²seck§ mŊstsk§ 

rada, ģe praģskĨ apelaļn² soud odsoudil osm cik§nŢ, zajiġtŊnĨch v P²sku, k uŚez§n² jednoho 

ucha a zbiļov§n² metlou pod ġibenic². Tento rozsudek mŊl vykonat budŊjovickĨ kat. Zde je 

nutno podotknout, ģe kat nemohl cestu mimo hranice BudŊjovic nikdy podniknout s§m. Vģdy 

byl doprov§zen na m²sto popravy ozbrojenou str§ģ², tzv. konvojem, a odtud zase ĂjistotnŊ a 

blahovolnŊñ stejnĨm zpŢsobem zpŊt do sv®ho domova. JindŚichohradeckĨ mŊstskĨ rycht§Ś Jan 

Wiener podŊkoval budŊjovick® mŊstsk® radŊ dne 17. ¼nora 1753 za pŚenech§n² kata, 

pochvaloval si jeho dobrou pr§ci na vġem co mŊl prov®sti a oznamuje, ģe jej pod eskortou 

mŊstskĨch muġketĨrŢ pos²l§ zpŊt do BudŊjovic.V roce 1592 byl popravļ² Johann povol§n k 

exekuci do Strakonic, ale zloļinec mu utekl a zachr§nil se t²m pŚed smrt². StrakonickĨ 

purkrab² Mach VrġovskĨ kata ģaloval pro lenost a neopatrnost a jenom pŚ²mluva budŊjovick® 

rady ho zachr§nila pŚed vŊzen²m. 

    Kat byl odmŊŔov§n za dom§c² i pŚespoln² pr§ci. Ze strany domovsk®ho mŊsta mŊl 

stanovenu pevnou tĨdenn² mzdu (v r. 1543 to bylo 15 groġŢ), mŊstsk§ rada mu k vlastn²mu 

uģ²v§n² pŚidŊlila louļku na pozemc²ch park§nu a jako deput§t mŊl kromŊ jin®ho i volnĨ byt. 

Za popravu a za rŢzn® stupnŊ tortury (muļen²) mŊl stanoveny pevn® taxy. V BudŊjovic²ch byly 

za jednoduchou popravu obyļejnŊ dvŊ kopy. Roku 1541 obdrģel za up§len² jedn® ģeny 2 kopy 

a 30 groġŢ. Roku 1607 dostal za vyp§len² cejchu a vymrsk§n² zlodŊje, kterĨ se vloupal k pan² 
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Zachari§ġov®, tŚi kopy. MŊstskĨ rycht§Ś kvituje dne 10. dubna 1677, ģe vyplatil katovi 4 kopy 

za to, ģe postavil Lucii Bendovou a Bernarda Pellera za mŚ²ģe pranĨŚe a dal jim pardus (bit², 

r§ny metlou). Dne 5. ¼nora 1678 se ¼ļtovalo za vymrsk§n² Martina Schlossera 2. zl. 20 kr. 

Dne 11. bŚezna 1679 byly vyplaceny 2 kopy za postaven² na pranĨŚ po poruġen² mŊstsk®ho 

poŚ§dku a klidu. 

    Roku 1589 byl m²stn² kat zamŊstn§n vymrsk§n²m dvou novokŚtŊncŢ (Hab§nŢ), kteŚ² se pod 

pl§ġt²kem duchovn² n§vġtŊvy kostela vloudili do mŊsta a zde se pokouġeli sv®st mŊġŠany na 

svou v²ru. Pro vĨstrahu jinĨm byli dŢtkami vymrsk§ni z mŊsta. V roce 1683 byla Ădeflorovan§ 

osoba ģensk®ho pohlav² postavena s ļernou sv²ļkou pŚed kostelñ. Dorota Glassrov§ byla 5. 

Ś²jna 1696 uvedena na jednu hodinu k pranĨŚi a musela zde st§t s tŚemi metlami. Potom 

dostala kaģdou metlou tŚi r§ny a byla vyvedena z mŊsta. JeġtŊ v kvŊtnu 1743 byly tŚi sluģebn® 

dŊveļky pro sv® milkov§n² s voj§ky hn§ny mŊstem osl²m Śemenem a pŚed br§nou k divadlu 

ostatn²m sluģk§m pro vĨstrahu aģ na koġile obr§ny o svŢj odŊv.  

    Za kaģdou pr§ci byl mistr popravļ² placen. NapŚ. v r. 1735 se jeho pevnĨ pŚ²jem skl§dal z 

tĨdenn² mzdy, ļtvrtletn² mzdy, roļn²ho pŚ²spŊvku na otop (dŚevo) a z tĨdenn²ho pŚ²spŊvku z 

velk®ho pivovaru, dohromady to ļinilo 71 zl. a 48 kr. KromŊ toho dost§val mŊstskĨ deput§t: 5 

strychŢ ģita, 1 strych jeļmene a 1 strych hrachu. K pevnĨm pŚ²jmŢm patŚila tak® mzda za 

ļiġtŊn² z§chodŢ na mŊstskĨch vŊģ²ch, v dominik§nsk®m kl§ġteŚe a u kapuc²nŢ a za ļiġtŊn² stok 

1). Byla vypl§cena vģdy po Ăvelk®m vy¼ļtov§n²ñ v pivovaŚe a na radnici. 

    Mistr popravļ² bydlel nejdŚ²ve ve vŊģi soused²c² s mŊstskĨm vŊzen²m v Pansk® ulici. Kdyģ 

bylo vŊzen² pŚeloģeno do bl²zkosti vŊģe v Hradebn² uliļce, odstŊhoval se tam i kat a k uģ²v§n² 

dostal ohradu na park§nu  mezi vnitŚn² a vnŊjġ² hradebn² zd². VĨchod z jeho domu nevedl do 

mŊsta, ale na park§n a odtud aģ k mostu u Roģnovsk® br§ny, protoģe kat a jeho rodina se jako 

neļist® osoby museli maxim§lnŊ vystŚ²hat styku s ostatn²mi lidmi 2). V kostele mŊla jeho 

rodina vyhrazen® zvl§ġtn² m²sto a musela zachov§vat urļit® zvyklosti.  

    ChtŊl-li kat znovu nabĨt cti, musel se o to pokusit pod§n²m ģ§dosti o majest§t. V roce 1685 

poģ§dal praģskĨ kat V§clav Leischner o list stvrzuj²c² nabyt² cti a o povolen² prodat svŢj 

majetek a usadit se v Praze nebo v jin®m mŊstŊ. Trvalo mnoho let neģ Leopold I. povolil  

vyd§n² listu j²mģ nabĨval cti. On uģ ale sv® pozemky pŚedt²m prodal a nechal se zat§hnout do   

pochybn® spoleļnosti. Podle povolen² se mohl usadit kdekoliv v zemi koruny ļesk® mimo 

Prahy, PlznŊ a Ļ.BudŊjovic a vġude musel bĨt pŚijat. Svou felļarskou ļinnost mohl   

provozovat jenom v Ăzevn²mñ  l®kaŚstv², ĂvnitŚn²ñ  l®kaŚstv² mohl  provozovat pouze v tom   

pŚ²padŊ,  ģe souviselo s l®kaŚstv²m zevn²m. Je pochopiteln®, ģe se budŊjovick§ mŊstsk§ rada    

br§nila pŚijet² tohoto ĂvĨjimeļn®hoñ chirurga. Trochou l®kaŚsk®ho fuġerstv² se zabĨvala  

vŊtġina katŢ. Str§ģmistr artilerie Mathes Antoni si stŊģoval v listopadu roku 1755 na  

budŊjovick®m  magistr§tu, ģe mu pŚedloģil m²stn² budŊjovickĨ kat Anton²n Hermann vysokĨ   

¼ļet za medikamenty. Kdyģ se pŚ²sed²c² soudu Johann Flori§n Hammerschmied pokusil    

tento spor urovnat, Hermann kr§tce a dŢraznŊ vysvŊtlil, ģe l®ļebn§ taxa ļin² 7 duk§tŢ a 

medikamenty,   kter® musel sh§nŊt z velk® d§lky st§ly 16 zl. a 21 kr. Jak spor dopadl nev²me. 

Rok pot® zaplatil hlubockĨ panskĨ myslivec DuchanskĨ von Paurc za l®ky 10 duk§tŢ. Znovu to 

kat zdŢvodnil t²m, ģe tŊģko obstar§val mimoŚ§dnŊ vz§cn® l®ļiv® byliny pro Ăpit²ñ. 

    Kat byl mimo jin® i mŊstskĨm rasem (pohodnĨm), ub²jeļem psŢ a zvŊrol®kaŚem. Za 

pŚenech§n² kŢģe por§ģel nemocnĨ dobytek a zakop§val uhynul§ dobytļata. PŚi uhynut² 

dobytka n§sledkem rŢznĨch morŢ hl²dal velmi bedlivŊ sv® knechty, aby mu neuġla ani jedin§ 

staģen§ kŢģe. Existuje cel§ Śada st²ģnost², ve kterĨch kat ģaluje mŊstsk® radŊ, ģe si nŊkteŚ² 

jedinci sami dovolili uhynul§ zv²Śata st§hnout a zbytek buŅ zakopali nebo nŊjakĨm jinĨm 

zpŢsobem vyuģili. Kat pŢsobil jako osvŊdļenĨ zvŊrol®kaŚ a se svĨmi tzv. z§zraļnĨmi 

prostŚedky byl i nenahraditelnĨ. 

    Za sv® pomocn²ky mŊl kat jednoho nebo v²ce knechtŢ. Byl-li otcem dospŊlĨch synŢ, byli tito 

jako neļist² v jeho sluģbŊ, protoģe kaģd® jin® Śemeslo jim bylo nedostupn®. Z tohoto dŢvodu 
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doch§zelo k tomu, ģe se ¼Śad popravļ²ho mnohdy v rodinŊ dŊdil. Kdyģ budŊjovickĨ kat 

Anton²m Hermann po v²ce neģ ļtyŚiceti letech sluģby v r. 1762 zemŚel, pokouġeli se z²skat jeho 

synov® Johannes, Ign§c a Anton²n m²sto popravļ²ho v BudŊjovic²ch. Johanes byl katem v 

PelhŚimovŊ a ģ§dal tamn² radu o uvolnŊn², aby mohl nastoupit na m²sto po otci v 

BudŊjovic²ch. 

    Tak jako kat a jeho rodina byli povaģov§ni za neļist®, i kaģd§ Śemesln§ pr§ce pro 

popraviġtŊ byla neļist§. Jednou takovou zvl§ġtnost² v BudŊjovic²ch byla aģ do poļ§tku 16. 

stolet² povinnost krejļovsk®ho cechu, aby v pŚ²padŊ potŚeby zŚizoval ġibenici. Z ģ§dosti tohoto 

cechu na kr§le Ferdinanda I. (1533) vyplĨv§, ģe rada cechovn²ch krejļovskĨch mistrŢ se t®to 

povinnosti zpŊļovala. Jiģ dŚ²ve se obr§tila na kr§le Ludv²ka a tento milostivŊ budŊjovickĨm 

krejļ²m 6. srpna 1520 listem potvrdil, ģe Ăn§s od tŊchto prac² jeho milost² osvobodil a tento 

majest§t, kterĨ pŚikl§d§me, svou peļet² vystavŊti r§ļil.ñ Kdyģ mŊstsk§ rada i potom 

vyģadovala na cechu krejļovsk®m plnŊn² povinnosti stavŊt ġibenici, obr§tili se starġ² cechovn² 

mistŚi na tŚi praģsk§ mŊsta s opakovanou ģ§dost² k Ferdinandovi I., kterĨ 21. ¼nora 1534 

naŚ²dil, ģe budŊjoviļt² krejļ² se s odkazem na privilegia kr§le Ludv²ka nad§le osvobozuj² od 

sluģeb hrdeln²mu soudu. Podle cechovn²ho poŚ§dku byla jednotlivĨm tovaryġŢm, kteŚ² takovou 

pr§ci vykon§vali, zachov§na anonymita a pr§ce byla ¼ļtov§na cechu jako celku. 

    Osoby, kter® mŊly bĨt vyġetŚov§ny, byly zavŚeny v ġatlavŊ. NejdŚ²ve byla ġatlava, vystavŊn§ 

kolem r. 1390, v Schergengasse, dneġn² Pansk® ulici. V listopadu 1529 prodala mŊstsk§ rada 

tento dŢm za 20 kop sladovn²ku Ġtefanovi Hirġovi. Toto vŊzen² bylo pŚebyteļn®, protoģe bylo 

zŚ²zeno nov®, pŚ²mo na radnici, n§kladem 147 kop 22 gr. O tomto vŊzen², zv. nŊmecky 

ĂKotterñ, je zm²nka jeġtŊ z r. 1577 a pozdŊji, pŚestoģe jiģ v r. 1537 byl vystavŊn novĨ ĂBryckc² 

Hausñ a obydl² katovo. N§kladem 72 kop 52 gr bylo pro stavbu vyuģito mŊstskĨch hradeb v 

bl²zkosti katovsk® vŊģe, kter§ aģ v r. 1827 zaļala slouģit pro ¼ļely pivovaru - byla tam zŚ²zena 

m²stnost na ġrotov§n² obil². V tomto katovŊ obydl² byli pŚechodnŊ ve vazbŊ cizinci zadrģen² 

pro pŚestupky, ale tak® odsouzenci k smrti, kteŚ² zde pŚed popravou tr§vili sv® posledn² chv²le. 

PŢvodnŊ mŊla tato birdovna jednu spoleļnou celu pro ģeny a muģe, ale v r. 1569 byla 

pŚestavŊna tak, aby ģeny a muģi byli oddŊleni. Soused²c² vŊģ Spielheybl a Rabenġtejnsk§ vŊģ 

byly vyuģ²v§ny rovnŊģ jako vŊzen² pro tŊģk® zloļince, zat²mco mŊstsk® br§ny a dalġ² hradebn² 

vŊģe slouģily jako jednoduch§ mŊġŠansk§ vŊzen². Tak tomu bylo jeġtŊ v 18. stolet². Ve zpr§vŊ 

mŊstsk®ho rycht§Śe ze 4. ledna 1767 o tom ,kolik trestancŢ mohou jednotliv® vŊģe pojmout, se 

prav²: ĂKrumlovsk§ br§na - nad branou 4 muģe item zleva v mŊstsk® hradebn² vŊģi 5 lid², nad 

Svinenskou branou 4 lidi, nad Praģskou br§nou 5 a na tzv. Teufelsturm u bedn§Śe Urbandla 

5, celkem 23 osob.ñ 

    Se zaopatŚen²m vŊzŔŢ nemŊl kat nic spoleļn®ho. N§klady na vŊzen² pŚedloģil soudn² sluha 

mŊstsk® radŊ, pozdŊji se ¼ļtovaly zemsk®mu soudu. 

    PŚi ¼trpn®m vĨslechu prov§dŊl kat torturu za pomoci svĨch knechtŢ, v pŚ²tomnosti 

mŊstsk®ho rycht§Śe a krevn²ho p²saŚe. JeġtŊ neģ doġlo k samotn®mu muļen², byl delikvent 

pŚedstaven katovi, tak® mu byly uk§z§ny a pŚedvedeny muļ²c² n§stroje. Pokud v t®to chv²li 

neuļinil pŚedvedenĨ svobodn® pŚizn§n², pŚistoupilo se k ¼trpn®mu vĨslechu, kterĨ byl rozdŊlen 

zpravidla na tŚi stupnŊ. Ot§zky vĨslechu byly pevnŊ pŚedem stanoveny a tlumoļeny mŊstskĨm 

rycht§Śem v urļit® posloupnosti. OdpovŊdi, vynucen® muļen²m, byly zapisov§ny krevn²m 

p²saŚem.  

    O vybaven² a zaŚ²zen² muļ²rny, aŠ uģ ve vŊģi nebo pozdŊji na radnici, nen² nic zn§mo, 

rovnŊģ o poļtu a druhu muļ²c²ch n§strojŢ. V nov®m z§konŊ Marie Terezie z 1. ledna 1770 

byly vyjmenov§ny muļ²c² n§stroje a pŚedeps§ny podm²nky, za kterĨch se muļen² mohlo 

prov§dŊt. Teprve z t®to doby jsou p²semn® zpr§vy. Trestn² soud totiģ 31. ledna 1770 rozhodl 

poŚ²dit nov® muļ²c² n§stroje, protoģe dosavadn² byly shled§ny jako velmi zch§tral® a muļ²rna 

byla oproti pŚedpisŢm shled§na pŚ²liġ ¼zk§. Muļ²rna byla tedy pŚeloģena do star®ho arch²vu a 
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n§stroje byly objedn§ny v Praze. Paleļnice a ġpanŊlsk§ botka st§ly 16 zlatĨch. Jsou uloģeny v 

Jihoļesk®m muzeu. 

    Abychom si mohli udŊlat obraz o prŢbŊhu ¼trpn®ho vĨslechu v budŊjovick® muļ²rnŊ, 

pouģijeme protokolu z 28. listopadu 1688 o vĨslechu zatļen®ho Ģida Aarona Ore za ¼dajn® 

zlodŊjstv² v myslivnŊ v PodŊbradech: 

   ĂOd bodu k bodu v dobr®m byl dot§z§n. 

Pro vŊtġ² ¼ļinek byl mu pro odstraġen² 

uk§z§n kat a protoģe tento Aaron jednou i 

pokaģd® trval na sv® vĨpovŊdi, odvedl ho 

kat k m²stu tortury. PŚedloģil mu jedny i 

druh® n§stroje, ale ten trval na sv® 

dŚ²vŊjġ² vĨpovŊdi. Aaron Ore byl ze svĨch 

ġatŢ vysvleļen a podle pŚedepsan® 

artikule dot§z§n, aby Śekl pravdy. Na tyto 

pŚipom²nky nic nedal, naļeģ bylo 

pŚistoupeno k ligantuŚe, tj. v§z§n². Toto 

bylo ostŚe v§z§no s trojn§sobnĨm 

pŚitahov§n²m, aby si dobŚe rozpomnŊl na 

pravdu, kter®ģto v§z§n² trvalo pŚibliģnŊ 

pŢl hodiny s v²cen§sobnĨm utahov§n²m. 

PŚi tom on takto kŚiļel: ĂJ§ ģiju a zemŚu 

na tom, co jsem v§m jiģ Śekl. DŊje se mi 

od boha a svŊta bezpr§v², jeŅte d§l jak jen 

chcete.ñ Byla mu pŚiloģena botka a st§le 

silnŊji a silnŊji ġroubem stahov§na. ZŢstal 

vġak jak u pŚedeġl® tortury u ot§zek, kter® 

mu byly d§v§ny a zŢstal d§le na tom. PŚi 

tom mu bylo domluveno, ģe to byla teprve 

mal§ uk§zka toho, co jeġtŊ vytrp² a mŊl by 

 sv® tŊlo n§sleduj²c²ho muļen² uġetŚit a radŊji Ś²ci pravdu, ale v²c nepŚiznal. Potom Śekl, ģe 

ĂĠwedl nemluvil pravdu, j§ chudĨ nevinnĨ muģ. Ġwedl jako ġelma zemŚel, chtŊl si se mnou 

pomoci, co jsem Śekl, to jsem Śekl a v²ce nev²m, chci na to ģ²t i umŚ²t.ñ Potom byl poloģen na 

skŚipec, jednou, dvakr§t aģ tŚikr§t s n§zornĨm pŚipomenut²m sv®ho svŊdom² taģen,  takģe  mu  

klouby od ramen odstoupily a jednu 

ļtvrthodinu  tak  ponech§n vis²c² t®mŊŚ bezhlasnŊ a tiġe zŢstal, aleza malou chv²li naŚ²kal ach 

a stŊģoval si tŊģce na svŢj osud. BŊhem toho byl pŚipom²n§n, ale vģdy se odvol§val na svou  

pŚedeġlou vĨpovŊŅ a pŚitom pravil: ĂĻin² se mi n§sil² a bezpr§v², nezaj²m§m se vŢbec o to, na 

co jsem dotazov§n, ģiji a um²r§m  na tom, co jsem dŚ²ve Śekl a ģe nic jin®ho nev²m, coģ jsem  

jiģ Śekl, chci na tom zemŚ²t, ach dŊje se n§sil², velk® n§sil².ñ KoneļnŊ byl z obou stran pod   

nahĨmi rameny najednou asi pŢl ļtvrt hodiny se dvŊma hoŚ²c²mi sv²cemi p§len aģ kŢģe 

popraskala, ale zase velmi m§lo vypov²dal, Śval jen:  ĂN§sil², n§sil², nevinnĨ starļe, co jsem 

vŊdŊl, jiģ jsem  Śekl, jinak nic jin®ho nev²m. BŢh pomst² toto na mnŊ uļinŊn® n§sil² a  

nespravedlnost.ñ Tak® bŊhem t®to tortury zŢstal pŚi vŊdom² a  ani to nejmenġ² neŚeklñ. Tato  

st§lost vĨpovŊdi zachr§nila Aaronovi Orovi ģivot. Dne 28. listopadu 1688 vydal odvolaļn² 

soud rozsudek, podle kter®ho bude Aaron Ore st§t jednu hodinu na pranĨŚi s provazem na 

krku a pot® bude proti reverzu vypovŊzen ze zemŊ. 

    Tak® ģeny podstupovaly torturu, pokud nechtŊly po dobr®m pŚiznat svou vinu. NapŚ. Marie 

Schustrov§ byla 28. ļervna 1688 pro podezŚen² z vraģdy d²tŊte odsouzena k muļen² p§len²m. 

Trvala na sv® vĨpovŊdi, takģe bylo rozhodnuto poskytnout j² odpoļinek na zotaven² a s 

 
RŢzn® druhy trestŢ na dobov® ilustraci 
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p§len²m pokraļovat. Dne 6. ļervence t.r. oznamuje rycht§Ś v mŊstsk® radŊ, ģe i potom st§le 

lhala, ale svĨm pevnĨm odp²r§n²m si zachr§nila ģivot. 

    BudŊjovickĨ kat mŊl ļasto skupinovou ļi l®pe Śeļeno masovou pr§ci. O jedn® takov® 

popravŊ n§s informuje kronik§Ś z r. 1478, kdy bylo dne 8. dubna v jednom dni sŠato deset 

mladĨch tovaryġŢ za to, ģe kladli odpor mŊstsk®mu rycht§Śi. Dalġ² takov§ poprava se vztahuje 

ke dni 12. prosince 1505, kdy doġlo v BudŊjovic²ch k pron§sledov§n² ĢidŢ. Kat a jeho 

pacholci obdrģeli za postaven² hranice a za vlastn² up§len² ĢidŢ 40 kop 10 gr, pozdŊji jeġtŊ 17 

kop 7 gr. Tak® prv®ho dne roku 1506 bylo nŊkolik lid² up§leno za ¼dajnou ritu§ln² vraģdu, 

kterou pŚiznali po neobyļejnŊ tvrd®m ¼trpn®m vĨslechu. 

    Popravn² m²sto bylo pŚed Roģnovskou br§nou. Jiģ v r. 1493 tam byl up§len tkadlec Kryġtof 

za loupeģ v kostele. Tak® mrtvola p§tera V§clava, kterĨ se obŊsil, zde byla up§lena. 

    O sto let pozdŊji mŊl budŊjovickĨ kat opŊt pln® ruce pr§ce. Bylo to za vp§du pasovskĨch, 

kteŚ² zde pobĨvali dvacet tĨdnŢ a pŢsobili mnoho starost². Jejich nejvyġġ² velitel Lorenc 

Rame® nechal po sv®m ¼stupu z Prahy do BudŊjovic a kr§tce pŚed svĨm ¼tŊkem za hranice 

popravit stŊt²m devŊt svĨch ofic²rŢ rukou budŊjovick®ho kata. Stalo se tak 18. bŚezna 1611. 

Mrtvol§m byly pŚipevnŊny na prsa cedulky, na nichģ byla poznamen§na jejich ¼dajn§ zrada 

na pasovsk® arm§dŊ. 

    Trest smrti se ļasem mŊnil. Zloļinci se odsuzovali k pochov§n² za ģiva, k utopen², sp§len², 

l§m§n² kolem, stŊt² nebo obŊġen². C²saŚ Karel V. vydal r. 1532 trestn² poŚ§dek ¼trpn®ho 

pr§va, ale straġliv® metody stŚedovŊk® pr§vn² p®ļe, vyġetŚov§n²  a prov§dŊn² rozsudkŢ se 

praktikovaly d§l. Jenom tak si lze vysvŊtlit, ģe r. 1554 byl sedl§k ze StŚ²ģova za vraģdu ļtyŚ (?) 

tŊhotnĨch stŚ²ģovskĨch ģen rozļtvrcen nebo nevŊrn§ manģelka, kter§ se svĨm milencem, 

ġevcovskĨm tovaryġem, zavraģdila sv®ho muģe, za ģiva roztrh§na kleġtŊmi.ZlotŚil® ģenġtiny 

byly zaġity do pytle a utopeny v Śece. Far§Ś z Chelļic byl up§len, protoģe prosazoval 

bohosluģby pod oboj². P§lily se ļarodŊjnice atd. 

    V mnoha pŚ²padech se setk§v§me se zm²nkami o tzv. l§m§n² kolem. Kolo byl dŊsivĨ 

popravļ² n§stroj. Nejprve byly odsouzen®mu drceny a l§m§ny doln² konļetiny, pak pŚedlokt² a 

ramena, nakonec byl zaģiva vpleten do kola a vyzdviģen na kŢl, aby byl zdaleka viditelnĨ 

vĨsledek t®to odstraġuj²c² popravy. Ļasto se st§valo, ģe odsouzenci popraven² t²mto zpŢsobem, 

ģili jeġtŊ nŊkolik dnŢ. PozdŊji se praktikovalo udeŚen² kolem do hrudn²ku, zl§m§n² vazu nebo 

nen§padn® uġkrcen² zloļince jeġtŊ pŚed zaļ§tkem exekuce jako Ăr§na z milostiñ, kter§ ļinila 

smrt pŚijatelnŊjġ². 

    K trestu smrti l§m§n²m kolem byli odsuzov§ni zpravidla vrahov®. Dochovaly se zpr§vy o 

l§m§n² kolem z r. 1495, 1518, 1567 1598. Roku 1729 shodil silnĨ v²tr kolo s vpletenĨm tŊlem. 

MŊstskĨ kat se svou ļel§dkou odkl²zel pozŢstatky popraven®ho a kola. V ģebrech setlel®ho tŊla 

naġli pap²rovĨ obr§zek sv. Marie Pomocnice. 

    O jedn® takov® popravŊ kolem se zmiŔuje mŊstskĨ kronik§Ś Millauer. Roku 1763 byl na 

popraviġti za DlouhĨm mostem l§m§n kolem zdejġ² mŊstskĨ poddanĨ Karel Sauer, bĨvalĨ 

c²saŚskĨ pixenmajstr (dŊlostŚelec). Vr§til se z vojensk®ho leģen² v Mlad® Voģici. PŚesvŊdļil 

jednoho, toho ļasu nezamŊstnan®ho, budŊjovick®ho poddan®ho, kterĨ kdysi slouģil jako lokaj 

u ofic²ra, aby se s n²m vr§til do Voģice, ģe tam sp²ġ najde m²sto. BĨvalĨ lokaj se nechal 

pŚesvŊdļit a ġel. Kdyģ byli ve Voģici nŊkolik dn², zjistil Sauer, ģe lokaj m§ kromŊ nŊkolika 

puġek tak® kapesn² hodinky a stŚ²brnou tabatŊrku. Navrhnul, aby si vyġli na zaj²ce. Lokaj 

nam²tal, ģe nen² m²stn² a kdyby ho pŚi honu dopadli, ġpatnŊ by to s n²m dopadlo. Na lov pak 

ale pŚece jenom ġli. ĠpatnŊ to s n²m dopadlo, ale jinak neģ pŚedpokl§dal. Sarauer ho stŚelil 

zezadu do hlavy a protoģe nebyl hned mrtvĨ, uġlapal ho a na m²stŊ zahrabal. Sauer byl s 

pos§dkou pŚeloģen k TĨnu nad Vltavou a tam se za n²m vydala matka zabit®ho lokaje, aby se 

ho zeptala, jestli nev², zda uģ jej² syn dostal nŊjak® m²sto nebo kam se podŊl. Sauer j² Śekl, ģe 

od nŊj odeġel uģ pŚed dvan§cti tĨdny a kam, to ģe nev². Matka ho znovu ¼pŊnlivŊ ģ§dala, aby j² 

jako synŢv kamar§d Śekl, kde se syn zdrģuje. Sauer ji vyzval, aby s n²m vyġla z t§bora, ģe j² 
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vġechno Śekne a tak® tak uļinil. Zdrcen§ matka prozradila vġechno m²stn²mu magistr§tu jako 

sv® vrchnosti. Tento ¼Śad podal ģalobu u vojensk®ho komanda. Voj§ci ho vzali do vazby. Pak 

byl pŚiveden k m²stu, kde zahrabal mrtv® tŊlo. To bylo vykop§no a ohled§no. T²mto n§lezem 

byla dok§z§na Sauerova vina a n§sledoval trest smrti l§m§n² kolem. 

    JinĨ pŚ²pad se odehr§l 11. dubna 1771. TŚeboŔskĨ poddanĨ Vil®m Vondruġ byl odsouzen a 

popraven bŊhem ļtyŚiadvaceti hodin. Tento odsouzenec byl zaġit do hovŊz² kŢģe, dosmĨk§n na 

popraviġtŊ a potom l§m§n kolem. Zabil totiģ v lese u TŚebonŊ kamar§da, kterĨ ġel vandrem 

hledat zamŊstn§n². Zabil ho sedmi ranami sekyrou do hlavy, obral ho o ġaty a potom ho 

zat§hl do hlubok®ho lesa. PŚes ty hrozn® r§ny do hlavy nebyl pŚepadenĨ hned mrtvĨ. Naġel ho 

n§hodnĨ chodec a t²m vyġla najevo pravda o pachateli zloļinu.  Kr§tce nato,24. dubna 1771 

byl l§m§n kolem jinĨ dŊlostŚelec za to, ģe v MikulovŊ zastŚelil starostu. 

    Mnoho poprav se konalo stŊt²m. Popravļ² meļ byl obvykle 80 cm dlouhĨ a 6 - 8 cm ġirokĨ. 

Obouseļn® meļe mŊly drģadlo dlouh® 16 - 24 cm, pro jednu nebo obŊ ruce. VŊtġinou byly 

zdobeny grav²rov§n²m. Motivem nebyly nŊjak® popravļ² sc®ny, ale na meļi byly vyryty 

krucifixy nebo postavy svatĨch. Meļ mŊstsk®ho rycht§Śe, kterĨ nosil jako odznak sv® moci nad 

ģivotem a smrt² , nebyl nikdy pouģ²v§n k popravŊ. Jednalo se vŊtġinou o tzv. prunkġverty se 

zlatĨm a stŚ²brnĨm taus²rovanĨm bŚitem (taus²rov§n² je vykl§d§n² kovovĨch pŚedmŊtŢ jinĨm 

kovem vtep§v§n²m). TakovĨ rycht§ŚskĨ meļ pobitĨ stŚ²brem je zmiŔov§n 29. dubna 1609 v 

invent§Śi nŊkdejġ²ho rycht§Śe Mathesa Khelbla. V budŊjovick®m muzeu jsou uloģeny tŚi meļe, 

oznaļovan® jako rycht§Śsk® mŊstsk® meļe. Intarzie jsou uģ tak poniļeny vŊkem, ģe meļe nelze 

bl²ģe identifikovat. Rycht§Śsk® meļe se v rodinŊ dŊdily. Katovy meļe rovnŊģ, ale ty byly ļasto 

zakop§v§ny. 

    PopravovanĨ stŊt²m byl buŅ posazen na 

zvl§ġtn² sedaļku ve Ăst²nac²m domeļkuñ 

nebo kleļel. ZruļnĨ kat mu jednou ranou 

oddŊlil hlavu od trupu. Zpravidla mu 

pŚesekl chrupavku mezi krļn²mi obratly. 

Tak® tento zpŢsob poprav je pops§n v 

ŚadŊ kronik a vy¼ļtov§n v mŊstskĨch 

knih§ch. TŚeba 13. prosince 1543 obdrģel 

zdejġ² kat 30 gr. za stŊt² ġiļky pytl²kŢ na 

pen²ze. 

    St²nac² domeļek st§val na n§mŊst², ale 

roku 1551 byl pŚeloģen za V²deŔskou 

br§nu, kde se 22. kvŊtna t.r. uskuteļnila 

prvn² poprava. Na tomto nov®m m²stŊ byl 

popraven 19. bŚezna 1553 Jakub Tischler 

za bigamii. MŊl jednu ģenu ve Frankfurtu 

a druhou v BudŊjovic²ch, s   kaģdou mŊl 

dvŊ dŊti. Syn m²stn²ho Śezn²ka Ernsta byl 

sŠat 9. ledna 1590, zlodŊj krav 27. 

ļervence 1590, jeden zlodŊjskĨ pacholek, 

kterĨ vypŚ§hl panu Janu Kun§ġovi konŊ a 

utekl s  n²m, pŚiġel o hlavu 4. ¼nora 1591. 

Dva ģebr§ci byli popraveni 19. prosince 

1594,   ģena  Wencla  ze  ĻtyŚ  DvorŢ byla 

 sŠata 17. bŚezna 1599, mŊġŠanovi Danielu Behemovi bylo pŚed  popravou mŊġŠanstv² odŔato. 

    O  mnoha  poprav§ch  se doļteme v kronik§ch z doby tŚicetilet® v§lky. Bylo jich mnoho, o 

jedn® se zm²n²me podrobnŊji. Byla vykon§na na luter§nsk®m hejtmanovi Weissenbachovi.  

Tento hejtman byl v tajn®m spojen² s hrabŊtem Thurnem a mŊl v ¼myslu zradit mŊsto  

 
Ġibenice, pranĨŚ, hranice, muļ²c² n§stroje 
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BudŊjovice.  VyġetŚov§n²m se zjistilo, ģe  Weissenbach mŊl v noci otevŚ²t br§nu a vydat tak  

mŊsto stavovsk®mu vojsku. Kronik§Ś a radn² VeselĨ se o tom zmiŔuje takto: ĂL®ta 1619, 18. 

kvŊtna mŊlo bĨt mŊsto skrze zradu jednoho luter§nsk®ho a nekatol²ka hejtmana jehoģ jm®no je  

Weissenbach pŚed§no nepŚ²teli a tak skrze to s celou arm§dou mŊli jsme bĨt poraģeni. Avġak 

ne prostŚednictv²m Boha vġemohouc²ho, nĨbrģ skrze starou selku, kter§ nesla dopis a panem 

Dominikem Cometou byla vyp§tran§ vŊc zachr§nŊn§. Ze strany stavovskĨch voj§kŢ byla tato 

ud§lost presentov§na a d§no do obŊhu, ģeŠ jest to pouze jenom vĨmysl papeģencŢñ. MŊstsk§ 

rada vġak informovala hrabŊte Buquoye prostŚednictv²m sv®ho p²saŚe Jana Karmensk®ho a 

na z§kladŊ Buquoyova rozkazu byl Weissenbach dne 7. kvŊtna 1619 na n§mŊst² sŠat. Jeho 

pozŢstatky byly pohŚbeny na StaromŊstsk®m hŚbitovŊ. 

    Ne kaģdĨ kat byl zruļnĨ. Rozina Novotn§ z PoŚeġ²na byla popravena 23. ledna 1769. 

Probodla sv® d²tŊ hned po porodu kapesn²m noģem a mrtvolku schovala na pŢdŊ do sena. 

Vraģda se prozradila t²m, ģe krev pros§kla stropem. Byla to uģ druh§ poprava, pŚi kter® 

nevyġlo vġe tak jak mŊlo. MŊstsk§ rada se usnesla a 31. ledna povolala kata, zeptala se ho, 

jestli si bude v budoucnu poļ²nat l®pe, jinak ģe by se poohl®dli po jin®m katovi. 

    Poprava meļem s probodnut²m srdce byla provedena 27. listopadu 1771 na vraģedkyni 

vlastn²ho d²tŊte, Veronice Slam²nov® z panstv² D²rn§. N§sledovala dalġ², 21. kvŊtna 1772, kdy 

byl popraven dŊlostŚelec, kterĨ v Nov® BystŚici ze ģ§rlivosti zastŚelil svou milou, kdyģ ji 

pŚedt²m vidŊl proch§zet se se svĨm kolegou od vojska.  Potom pŚiġla na Śadu znovu 

vraģedkynŊ d²tŊte jm®nem AlģbŊta Pr§zdn§ z Bavorovic a sice 1. z§Ś² 1774. Ġebesti§n 

Goldmann pŚedloģil ¼ļet za osek§n² kŢlu na probit² srdce t® neġŠastnice na 1 zl. 10 kr., kov§Ś 

Josef Hirsch za pobit² t®hoģ kŢlu ģelezem na 2 zl. 2 kr. 

    N§sleduj²c² vraģedkyni d²tŊte, AlģbŊtŊ Scheuerov® z Omlenice, byla dne 10. listopadu 1789 

napŚed uŠata ruka a potom hlava. Oba kusy byly pŚipevnŊny na kolo a tŊlo zahrab§no katem 

Janem Husou. T²mto pŚ²padem skonļily krut® zpŢsoby poprav. Zaslouģil se o to c²saŚ Josef  II. 

    Ġibenice st§la v BudŊjovic²ch zpoļ§tku na rynku, protoģe mŊla dokazovat, ģe kr§lovsk®mu 

mŊstu bylo propŢjļeno pr§vo hrdeln²ho soudu. PozdŊji, aģ do roku 1520, stavŊl ġibenici, pro 

kaģdou popravu znovu, cech krejļovskĨ. Po zruġen² t®to povinnosti, jak uģ bylo vĨġe Śeļeno, 

byla postavena tzv. rychloġibenice. Tato novinka st§la pŚed Svinenskou br§nou. St§la na 

kruhov®m kamenn®m soklu vysok®m asi 1,6 m. TvoŚily ji tŚi dŚevŊn® sloupy nesouc² pŚ²ļn® 

tr§my. 

    BudŊjovickĨ kat Jindra obdrģel 10. ļervence 1552 za pŊt osob, kter® povŊsil a za jednoho 

zloļince, kter®ho l§mal kolem, celkem 6 kop 20 gr. Samotn® kolo st§lo 12 gr. a kov§Ś dostal 

za zhotoven² ŚetŊzu ke kolu 30 gr. Pro vĨstrahu veŚejnosti byla nŊkdy mrtvola odsouzence po 

popravŊ pŚipout§na na delġ² ļas k ġibenici.  Pod mistrem ostr®ho meļe byly provedeny v 

BudŊjovic²ch mnoh® rozsudky, jak se dov²d§me v jednotlivĨch mŊstskĨch knih§ch ¼ļtŢ. KromŊ 

vlastn²ch poprav povŊġen²m nebo kolem je vy¼ļtov§no tŚeba i 36 gr. za koġili pro obŊġence. 

Za popravu Ăcizopansk®hoñ zloļince, napŚ. poddan®ho patŚ²c²ho krumlovsk® farnosti, mŊl kat 

pr§vo na dvojn§sobnou taxu. 

    Byl by to dlouhĨ seznam, kdybychom mŊli vypoļ²tat vġechny popravy povŊġen²m, kter® byly 

provedeny v prŢbŊhu tŚicetilet® v§lky. Jenom v roce 1632 bylo mezi 22. dubnem a 13. kvŊtnem 

- t.j. za tŚi tĨdny - podle kronik§Śe Vesel®ho popraveno jeden§ct sedl§kŢ. Sedm voj§kŢ, kteŚ² 

slouģili v praporu hrabŊte Parise, mŊlo bĨt popraveno 22. z§Ś² 1662. Katem byli vyvedeni na 

vyvĨġen® m²sto pod ġibenic² pŚed Svinenskou br§nou. Pot® co byl prvn² z nich povŊġen, 

odstrļil jeden z odsouzencŢ kata a n§slednŊ byl spolu se zbylĨmi odsouzenĨmi pŚihl²ģej²c²m 

davem Ăvyproġen.ñ V t® dobŊ neexistoval jinĨ zpŢsob jak dostat milost, neģ proġen² davu o 

vyd§n² exekuovan®ho. 

    Dne 31. kvŊtna 1726 byl Bernard Schaub sv®ho popravļ²ho ¼Śadu zbaven a na jeho m²sto 

nastoupil novĨ kat Anton²n Hermann. V souvislosti s n²m uv§d² kronik§Ś Eichler zaj²mavou 

posmrtnou popravu z 30. Ś²jna 1730. Odsouzencem byl jiģ mrtvĨ nejmenovanĨ ġvec z 
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Voleġn²ka, kterĨ svĨm knejpem podŚ²zl nejprve sv® dvŊ dŊti a s§m pak skoļil do studnŊ a 

utopil se. PohodnĨ ho pŚivezl na k§Śe na popraviġtŊ. Soudcov® naŚ²dili, aby mu bylo z hrudi 

vyŚ²znuto srdce a vloģeno do ¼st. Takto byl poloģen do hrobu, kde mu bylo kŢlem srdce 

proraģeno a pak teprve byl zahrab§n. 

    Pokud nebyl po ruce ģ§dnĨ vojenskĨ kat, vypom§hal mŊstskĨ kat i pŚi vojenskĨch exekuc²ch. 

NapŚ. 16. dubna 1738 byl v 8 hodin r§no pŚivezen na popraviġtŊ dezert®r od dragounsk®ho 

pluku prince Loye W¿rtenbersk®ho. O jeden§ct® byl m²stn²m katem na vojensk®m popraviġti u 

Dlouh®ho mostu povŊġen, za coģ si kat ¼ļtoval vysokou ļ§stku 30 zl. Po setmŊn² katŢv knecht 

obŊġence odŚ²zl a na k§Śe odvezl do pŚ²bytku zdejġ²ho doktora. Za pŚ²tomnosti m²stn²ho 

felļara a apatyk§Śe byl ĂotevŚen a k jejich potŚebŊ pouģit.ñ Je to prvn² zm²nka o pitvŊ v 

ĻeskĨch BudŊjovic²ch. Zd§ se, ģe jiģ tehdy byly pro studijn² ¼ļely poskytov§ny l®kaŚŢm 

mrtvoly popravenĨch. Vysokou taxu 30 zl., kterou kat obdrģel, lze vysvŊtlit t²m, ģe se jednalo o 

exekuci pro er§rn² potŚebu a ta se ¼ļtovala nŊkolikan§sobnŊ draģġ² neģ popravy m²stn²ch 

delikventŢ. Teprve dvorn²m dekretem ze 7. listopadu 1738 bylo naŚ²zeno, aby v pŚ²padŊ, ģe se 

vyuģije sluģeb mŊstsk®ho kata pro potŚebu vojska, bude se mu platit stejnŊ, jako kdyby 

popravoval civiln²ho delikventa. 

    Pokud byl odsouzenĨ omilostnŊn nebo vykon§val-li kat svou pr§ci mimo BudŊjovice, 

pob²ral reģijn² poplatek 4 zl. Platnost nov®ho dekretu se projevila t²m, ģe Śada odsouzenĨch 

byla omilostnŊna. Prvn² poprava provazem, proveden§ podle novĨch pŚedpisŢ, byla vykon§na 

na jist®m Mathesovi Hansmichlovi z panstv² D²rn§, kterĨ byl odsouzen za mnoh® kr§deģe. 

Protoģe se nechtŊl ke svĨm zloļinŢm pŚiznat, naŚ²dil 14. kvŊtna 1770 apelaļn² soud, aby 

podstoupil torturu s deseti ot§zkami. NapŚed mu mŊly bĨt uk§z§ny muļ²c² n§stroje, pokud by 

se nepŚiznal, mŊl bĨt muļen aģ do tŚet²ho stupnŊ. BudŊjovickĨ krimin§ln² soud ovġem zjistil, ģe 

pro torturu nen² po ruce ġŔŢra a tak® ģebŚ²k nen² v poŚ§dku. Do odpoledne byla zjedn§na 

n§prava a pot® byla provedena tortura delikventa za pŚ²tomnosti komise sloģen® z radn²ch, 

p§nŢ von Feldecka a Kaliny. PŚi prvn² a druh® tortuŚe nepŚiznal nic, teprve pŚi tŚet²m muļen² 

se pŚiznal ke kr§deģ²m. Kdyģ mu pak byla pŚeļtena z protokolu jeho vĨpovŊŅ, znovu mnoho 

loupeģ² popŚel. Byl odsouzen k smrti provazem s n§slednĨm pŚipout§n²m mrtvoly ŚetŊzem k 

ġibenici. Na kolenou a se slzami v oļ²ch prosil o milost. Ģ§dost byla sice pŚijata, ale milost 

udŊlena nebyla. 17. srpna mu bylo Śeļeno, aby se vyrovnal s Bohem a pŚipravil se na smrt. 

N§sleduj²c²ho dne ozn§mil purkmistr na zased§n² rady, ģe Hansmichl se chov§ poŚ§d tak, 

jako by se nemohl vyrovnat s Bohem. Dostal tud²ģ jeġtŊ tŚi dny na to, aby mu dva kapuc²ni 

pomohli s duchovn² ¼tŊchou. JeġtŊ 20. srpna hl§sil ale jeden z kapuc²nŢ, p§ter Stanislav, ģe 

odsouzenĨ nen² pŚipraven ani k smrti, ani k ¼ļinn® l²tosti. Naopak, mŊl dvŊ pŚ§n². ChtŊl jeġtŊ 

pŚed smrt² vidŊt svou ģenu, aby tedy pŚijela do BudŊjovic a smŊla s n²m mluvit ve vŊzeŔsk® 

kapli a tak®, aby mohla po jeho popravŊ zŢstat natrvalo v BudŊjovic²ch. ObŊma ģ§dostem 

bylo vyhovŊno, ale 21. srpna prosil Hansmichl o odklad popravy, aby se mohl vyzpov²dat. 

Dalġ² den, 22. srpna 1770, byla poprava provedena. 

    T®mŊŚ souļasnŊ s touto exekuc² byl souzen pŚed budŊjovickĨm krimin§ln²m soudem zlodŊj, 

kterĨ zmizel 19. dubna 1770 s neuvŊŚitelnou ļ§stkou ve vĨġi 30 000 zl. patŚ²c²ch soln²mu 

¼Śadu v BudŊjovic²ch. Byl to kr§lovskĨ ĂSalzamtmanñ Petr Platzer. Trvalo dost dlouho neģ 

byl defraudant 14. z§Ś² t.r. aģ v Basileji vyp§tr§n a v ģelezech pŚivezen do BudŊjovic. Dne 22. 

z§Ś² byl pŚed§n z civiln²ho vŊzen² krimin§ln²mu soudu. D²ky svĨm kliļk§m a vyhĨbavĨm 

odpovŊd²m a tak® mnoha povolanĨm svŊdkŢm se soudn² Ś²zen² prot§hlo aģ do 27. ļervna 

1771. Byl odsouzen k trestu smrti provazem. Jeho ģ§dost o milost byla zam²tnuta a podle 

zvyku byl koneļnĨ verdikt Platzerovi pŚeļten pŚi otevŚenĨch dveŚ²ch ve velk®m s§le radnice. 

PŚijal svŢj osud odevzdanŊ, pouze ģ§dal, aby nebyl veden k ġibenici se sv§zanĨma rukama a 

aby jeho tŊlo bylo po popravŊ sŔato a pochov§no. Kronik§Ś Millauer o tom uv§d² ve sv® 

kronice: ĂDne 25. z§Ś² 1771 byl Platzer o osm® hodinŊ vyveden mŊstskĨm rycht§Śem z mŊsta 

k exekuci a podle zvyklost² pŊġky, zde jiģ na nŊho ļekal mŊstskĨ kat a protoģe se jednalo o 




